

Neighbourhood Watch Bulletin – May 4, 2015

This bulletin is prepared by the Wellington Community Police Centre (1064 Wellington St., 613-236-1222 ext. 5870) for distribution to area residents to promote safety and security in our neighbourhoods. Please distribute it to anyone who might be interested. Any questions or information concerning safety or security issues in your neighbourhood may be forwarded to wellingtoncpc@gmail.com.

Le français suit

- 1. Police Week in Ontario**
- 2. STEP in May**
- 3. Invitation**

1. Police Week in Ontario

Since 1970, Police Week in Ontario has been observed in May to coincide with International Peace Officers' Memorial Day, which is May 15th. The Ministry of Community Safety and Correctional Services has designated May 10 to 16, 2015 as Police Week in Ontario and this year's theme is "*Discover Policing*".

This year, the Ottawa Police Service will be promoting the profession of policing in Ontario to young people and showcasing to potential recruits the diversity a career in policing has to offer.

"The theme aims to promote collaboration between the police and community, especially youth," said Acting Chief Ed Keeley. "It also provides an opportunity for the public to learn about the role police plays in their community every day."

Our [Community Development Section](#), our [Community Police Centre](#) officers and their volunteers are inviting Ottawa residents to participate in the four fun-filled events throughout the city and learn more about the many facets of law enforcement, community policing, the amazing work of so many of our officers, and the rewarding careers that await those who embark on a law enforcement career.

Police Week Events 2015

Monday, May 11, 2015 Ottawa Police station (474 Elgin Street) 11:30am – 1:00pm	"Police Week Launch and community BBQ" with City of Ottawa Mayor Jim Watson, Ottawa Police Services Board Chair Eli El-Chantiry and Ottawa Police Chief Charles Bordeleau. The Ottawa Police Chorus will perform.
Tuesday, May 12, 2015 Lincoln Fields shopping centre	This event will showcase the various Sections of our Service, as well as our partners, including the Ontario Provincial Police (OPP), Royal Canadian Mounted Police (RCMP), the Canadian Forces Military Police and OC Transpo Special Constables.

(2525 Carling Ave) 4:00pm-7:00pm	A few of the displays on hand will include: Canine, Tactical, Emergency Services Unit, Forensic Identification, Traffic, Marine, Dive & Trails and the Chemical, Biological, Radiological, Nuclear and Explosives (CBRNE) team, among others.
Thursday, May 14, 2015 Hunt Club Riverside Community Centre (3320 Paul Anka Drive) 4:00pm-7:00pm	This will be a significant event attracting participants from the South, East, and Rural areas of Ottawa. There will be displays from several of our Sections including the Marine, Dive and Trails Unit, Traffic, Emergency Services Unit, as well as exhibits about our Community Crime Prevention Programs such as Child Print, Home Safety Inspections and Neighbourhood Watch. There will be lots of fun activities for youth, such as clowns, a basketball game and treats for all!
Friday, May 15, 2015 Jules Morin Park (400 Clarence Street) 3:00pm– 6:00pm	Join an information event in association with <i>Lowertown, Our Home</i> (LOH) partners. The event will consist of a community BBQ, interactive displays showcasing various OPS Sections, LOH partners information tables and activities for youth. Special visit from Minister Yasir Naqvi, Community Safety and Correctional Services and Ottawa Police Chief Charles Bordeleau.

For more information about Police Week, visit the [Ontario Association of Chiefs of Police](#).

2. STEP in May

The Gatineau Police Service and Ottawa Police Service's [Selective Traffic Enforcement Program \(STEP\)](#) will focus on motorcycle safety and unsafe vehicles and heavy trucks during the month of May.

Motorcycle Safety

Between 2009 and 2013, there were 790 collisions involving motorcycles resulting in 542 injuries and 12 fatalities. _

Unsafe vehicles and heavy trucks

Between 2008 and 2012, 707 reportable collisions on Ottawa roadways involved unsafe vehicles resulting in 213 injuries; 13 serious injuries and six fatalities. Causes of these collisions included defective brakes, steering, tires, lights, engine controls, trailer hitches, suspension, as well as obscured vision.

The Safer Roads Ottawa Program is a leading community partnership between Ottawa Fire Services, Ottawa Paramedic Service, Ottawa Police Service, Ottawa Public Health and the Public Works Department committed to preventing or eliminating road deaths and serious injuries for all people in the City of Ottawa, through culture change, community engagement, and development of a sustainable safe transportation environment.

Also participating in the Safer Roads Ottawa Program are the Royal Canadian Mounted Police (RCMP), Ontario Provincial Police (OPP), Sureté du Québec, Department of National Defence's Military Police and Gatineau Police Service to improve road safety for all residents of the national capital region.

Ottawa residents have identified traffic safety as a top priority. The [Safer Roads Ottawa Program](#) is committed to using available resources to make Ottawa roads safer for residents.

3. Invitation

You are invited to an information session at the Hintonburg Community Centre 1064 Wellington St on Thursday June 4th starting at 6pm-7:30 pm.

This community Safety event will be hosted by Cst Hunt and Cst Neilly from the Centertown and Wellington St Community Police Centers.

We will have a presenter Det Robinson from the Break & Enter Unit.

We will also have a round table for those who want to express any concerns with Safety in the community.

Please RSVP by May 21st so we can plan for refreshments and Food

Please forward this to colleagues, businesses or any other persons who may benefit from this event.

Thanks in advance

Cst Neilly
Wellington CPC
613-236-1222 ex 5871
neillyd@ottawapolice.ca

&

Cst Hunt
Centertown CPC
613-236-1222 ex 5287
huntm2@ottawapolice.ca

- 1. La Semaine de la police en Ontario**
- 2. PASC au moi de mai**

1. La Semaine de la police en Ontario

Depuis 1970, la Semaine de la police est observée en Mai afin de coïncider avec le Jour commémoratif international des agents de la paix, qui est célébré le 15 mai. Le ministère de la Sécurité communautaire et des Services correctionnels a désigné la semaine du 10 au 16 mai 2015 comme Semaine de la police en Ontario, et son thème sera cette année « Découvrir les services policiers ».

Cette année, le Service de police d'Ottawa promouvra les métiers policiers en Ontario auprès des jeunes, et soulignera aux recrues potentielles la diversité que propose une carrière dans la police.

« Le thème vise à encourager la collaboration entre la police et la collectivité, particulièrement ses jeunes, » a déclaré le chef intérimaire Ed Keeley. « Il propose également au public l'occasion d'en savoir plus sur le rôle que remplit quotidiennement la police dans leur communauté. »

Notre [Section du développement communautaire](#), les agents de nos [Centres de police communautaire](#) et leurs bénévoles convient les résidents d'Ottawa à prendre part aux quatre divertissantes activités présentées à travers la ville et se renseigner sur les nombreuses facettes du maintien de l'ordre, de la police communautaire, sur le remarquable travail d'un si grand nombre de nos agents, et sur les perspectives enrichissantes s'offrant à ceux qui se lancent dans une carrière dans la police.

[Activités de la Semaine de la police 2015](#)

Le lundi 11 mai 2015 Poste de Police d'Ottawa du 474, rue Elgin, de 11 h 30 à 13 h 00	<i>« Lancement de la Semaine de la police et braisier communautaire »</i> en présence du maire d'Ottawa, Jim Watson, du président de la Commission de services policiers d'Ottawa, Eli El- Chantiry, et du chef de la Police d'Ottawa, Charles Bordeleau. Le Chœur de la Police d'Ottawa se produira.
Le mardi 12 mai 2015 Centre commercial Lincoln Fields (2525, avenue Carling), de 16 h à 19 h	Cette activité mettra l'accent sur diverses sections de notre Service, ainsi que sur nos partenaires, dont la Police provinciale de l'Ontario (PPO), la Gendarmerie royale du Canada (GRC), la police militaire des Forces armées canadiennes et les agents spéciaux d'OC Transpo. Les présentations porteront notamment sur les Sections canine, tactique, des services d'urgence, de l'identité judiciaire, de la circulation, l'Unité marine, de plongée et de sentiers, et la Section d'intervention en cas d'incident chimique, biologique, radiologique, nucléaire ou explosif (CBRNE).
Le jeudi 14 mai 2015 Centre communautaire de Hunt Club-Riverside Park (3320, promenade Paul Anka), de 16 h à 19 h	Il s'agit d'une activité d'envergure, qui attirera des participants des secteurs Sud, Est, et ruraux d'Ottawa. On y verra des présentations de la part de plusieurs de nos Sections, dont l'Unité marine, de plongée et de sentiers, de la circulation, des services d'urgence, ainsi

	que des affichages portant sur nos programmes communautaires de prévention du crime, comme les empreintes digitales pour les enfants, les inspections de sécurité à domicile et la Surveillance de quartier. Il y a aura plein d'activités pour les jeunes, avec des clowns, une partie de basketball et des gâteries pour tous!
Le vendredi 15 mai 2015 Parc Jules-Morin (400, rue Clarence), de 15 h à 18 h	Assistez à une activité d'information présentée en collaboration avec nos partenaires de <i>La Basse-Ville, mon chez moi</i> . Il y aura un braisier communautaire, des affichages interactifs portant sur diverses Sections du SPO, des tables d'information des partenaires de « La Basse-Ville...» et des activités pour les jeunes. De plus, une visite spéciale de Yasir Naqvi, ministre de la Sécurité communautaire et des Services correctionnels et de Charles Bordeleau, chef de la Police d'Ottawa.

Pour de plus amples renseignements concernant la Semaine de la police, visitez le site web de l'[Association des chefs de police de l'Ontario](#).

2. PASC au mois de mai

Pendant le mois de mai, le Service de police de Gatineau et le Service de police d'Ottawa, par l'intermédiaire de son [Programme d'application sélective en matière de circulation \(PASC\)](#), mettront l'accent sur la sur la sécurité des motocyclistes, les véhicules non sécuritaires et les camions lourds au cours du mois de mai.

Sécurité des motocyclistes

De 2009 à 2013, il y a eu 790 collisions impliquant des motocyclistes. Ces collisions ont causé 542 blessés et 12 décès.

Véhicules non sécuritaires et camions lourds

De 2008 à 2012, il y a eu 707 collisions signalées sur les routes d'Ottawa impliquant des véhicules non sécuritaires, ayant causé 213 blessés, 13 blessés graves et 6 décès. Ces collisions ont été causées par des pièces défectueuses, telles que les freins, le système de direction, les pneus, les phares, les commandes moteur, le chevalet d'arrimage, la suspension, ou par une mauvaise visibilité.

Le Programme d'amélioration de la sécurité des routes à Ottawa est un important partenariat communautaire liant le Service des incendies d'Ottawa, le Service paramédic d'Ottawa, le Service de police d'Ottawa, Santé publique Ottawa et les Services des travaux publics, et qui s'engage à prévenir et à éliminer des décès et des blessures graves sur la route pour le bien commun à Ottawa, par la voie du changement culturel, de

l'engagement communautaire et du développement d'un environnement de transport durable et sûr.

Parmi les participants au Programme d'amélioration de la sécurité des routes à Ottawa, on compte aussi la Gendarmerie royale du Canada (GRC), la Police provinciale de l'Ontario (PPO), la Sûreté du Québec, la Police militaire du ministère de la Défense nationale et le Service de police de Gatineau, visant tous à accroître la sécurité routière pour tous les résidents de la région de la capitale nationale.

Les résidents d'Ottawa ont identifié la sécurité routière parmi leurs grandes priorités. Le [Programme d'amélioration de la sécurité des routes à Ottawa](#) s'est engagé à faire appel aux ressources disponibles pour rendre les routes d'Ottawa plus sûres pour ses résidents.

Key Ottawa Police Service numbers:

- * Life threatening emergency assistance or to report a crime in progress .. **911**
- * Other emergency **613-230-6211**
- * Non-emergencies and general inquiries **613-236-1222**
- * To have the police attend your location **613-236-1222**
ext. 7500
- * To make a police report **613-236-1222**
ext. 7300

OPS and By-Law services base their work on call statistics. The more calls that you make, the more neighbourhood services we receive. There are three steps to making the call:

a) Deciding which number to phone.

If you have an emergency or see a crime in progress, call 9-1-1. If your car was broken into or you need police to attend another non-urgent situation, please call the "other emergencies" number (613-230-6211). To report an incident after it occurred without police attending the scene, please call 613-236-1222 – ext. 7300. You can reach by-law services at 3-1-1.

b) Getting a report number.

When the dispatcher answers, it is a good idea to ask for a report number immediately. We've found that dispatchers sometimes hang up before we get to ask for a number or we forget. Asking for a report number right away solves these problems.

c) Share your report number and incident.

Please e-mail your report numbers and a brief description of the incident to your Block Captain (if you have one), or directly to us.

Importance of Reporting Prostitution and Problem Addresses

Neighbourhood Watch members can support the police by writing down and phoning in important information such as: vehicle descriptions and license plate numbers (specify

Ontario or Quebec) of anyone soliciting prostitutes, descriptions of drug dealers and addresses of crack houses.

Graffiti

If you spot graffiti, call 3-1-1. Graffiti kits are available from your city councillor.